
Scoala de teatru si 
� � 

şocul prezentului (11) 

Alte oraşe, alte 
• 

VOCI 
1 .  Se poate observa o i nflaţ ie de actori a bsolvenţi  ca re n u-şi 
găsesc un loc în teatre? 
2 .  Există perico l u l  îm bătrâ n i r i i  corpu l u i  profesora l ,  ceea ce a r  
aduce d u pă s ine scăderea î n  ra nda ment a studentu l u i  d i n  
i n stituţ i i l e  de specia l itate? 
3. Este pos i b i l  să vorb i m  despre o infuzie i n sufic ientă de fon
d u ri ,  care ar putea b loca producţia a rt i stică d i n  şco l i l e  de a rtă 
şi, eventu a l ,  sa l a ri i ! �  profesori lor? 
4. Drept conseci nţă a fenomenelor  de la  pu nctele  2 ş i  3, poate 
avea loc o migra re a corp u l u i  d idactic d i n spre i n st ituţi i l e  a rt is
tice de stat către cele pa rti c u l a re? 
5. În context u l  reformei  necesa re a învăţă m â nt u l u i  d i n  
România ,  şcol i l e  d e  a rtă sunt  ignorate sa u sacrificate? 

Marius Bodochi, poate constata că îmi revin mai puţin 
lector universitar de 1 00 ooo de lei pe lună pentru 
Departamentul  de Teat ru pregătirea fiecărui student. Dacă aş 
a l  U n iversităţi i  d i n  C l uj da meditaţii, aş câştiga mult mai 

" mult. Ca să nu mai vorbim de banii 
lncropeala de Stat a locaţi producţ i i lor studenţeşti! La 

şi Încropeala privată Cluj avem, totuşi, noroc cu Teatrul 
Naţional, pentru că ne mai împru
mută costume. Dar nici asta nu con
stituie o soluţie, câtă vreme realizezi 
un spectacol nou cu costume din 
a lte montări (care aparţ in a ltu i  
scenograf), încălcând grav Legea 
drepturi lor de autor. 

1 .  Da, însă nu neapărat din cauza 
puţinelor posturi vacante, ci chiar din 
pricina absolvenţilor, care nu vor să 
joace decât în Bucureşti sau, cel mu lt, 
în două-trei oraşe mari. Eventual aici 
se poate vorbi de o inflaţie, însă ma
joritatea teatrelor din ţară se resimte 
de l ipsa actorilor tineri. 
2-3. Poate. La Cluj "se spune" că sun
tem încă tineri. (Eu, de fapt, sunt cel 
mai "bătrân" d intre cei care au clase 
de Actorie.) Însă nu cred că este 
vorba neapărat de vârsta noastră 
biologică, ci de o anume oboseală, 
de o plictiseală provenită din faptu l  
că  nu suntem stimulaţi în  nici un fel. 
Salariul meu, de pildă, este de 1 1 00 000 

de lei, iar clasa cuprinde şaisprezece stu
denţi. După o socoteală simplă, se 
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4. Eu, personal, nu cred, pentru că şi în 
cadrul învăţământului particular lucru
rile sunt asemănătoare. Am văzut spec
tacole ale studenţilor de la astfel de fa
cultăţi şi nu m-au convins; erau tot 
încropite. Pe urmă, n-am auzit ca profe
sorii de acolo să fie mai bine plătiţi. 
5. Şi una, şi alta. lgnorându-le, le 
împingi spre s inucidere. Ele mor, 
s ingure sau ajutate cumva şi de 
guvernanţi, d in  cauza indiferenţei 
acestora. Pe urmă, fie-mi iertat, dar 
nu cred că, înmu lţindu-se într-atât 

numărul şcol i lor de teatru, se pot 
găsi şi suficienţi profesori capabi l i .  
Cred că o evaluare r iguroasă a cor
pulu i  d idactic este necesară. Sunt, 
totuşi ,  în joc bani publ ici ,  ş i  aşa 
puţini câţi sunt a r  fi bine să fie 
împărţiţi cum se cuvine. 

Virgil Flonda, 
conferenţiar universitar 
U n ivers itatea 
"Lucian Blaga", S i b i u  

Doctori fără profesie 

1 .  Nu cred că poate fi vorba despre o 
inflaţie de absolvenţi în învăţămân
tul teatral românesc. Competiţia e 
binevenită şi în teatru. Nenorocirea 
este că sunt foarte puţini cei care îşi 
continuă cariera artistică după ce au 
terminat facultatea. Pe mulţi dintre 
absolvenţi îi găsim în domenii mai 
puţin art ist ice, deşi teatrele d in · 
România sunt în aşteptarea tinerilor 
(actori, regizori, scenografi ) .  D in 
neferici re, absolitenţi i  doresc să 
rămână la Bucureşti, oraş în care sunt 
puţine teatre ... în comparaţie cu alte 
capitale europene (Viena are 47 de 
teatre "de proză", plus încă pe atâtea 
pentru copii, va riete, Op�ră, Operetă 
şi experimentale. lată cum tânărul 
actor de la Viena a re o multime de 
oferte pentru a-si exercita profesia). 
Într-un oraş c� zece-unsprezece 
teatre, tineri i absolventi nu-si vor 
găsi loc de muncă şi atunci vor 'migra 
spre alte profesii . Trebuie să le oferim 
condiţi i ş i  abia după aceea să-i 
judecăm. 
2. Există perico lu l  d i spariţiei cu 
desăvârşire a corpului profesoral de 
elită. I ntroducerea doctoratulu i  (obli
gatoriu) în teatru creează condiţii 
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pentru apariţia unor doctori în acto
rie sau regie care să nu fi urcat deloc 
pe scenă şi care nu vor avea nici o 
legătură cu profesi i le pentru care au 
"patalama". În loc să f ie un artist 
desăvârşit, profesorul viitoru lui va fi 
un "doctor" fără profesie ... 
Actoria nu e o special itate pur teo
retică. Profesor i i  pot să citească 
toate tratatele sau teori i le despre 
actor ş i  să le d icteze studentului .  
Degeaba. Acesta d in urmă nu va 
învăţa n im ic. Lu i  trebuie să i se 
aducă murmurul  scenei, să fie 
determinat să ascu lte acest murmur 
şi să-I înţeleagă şi iubească. Actorul 
îşi dă doctoratu l  în fiecare seară în 
faţa publ icului .  
3. În toate domenii le se poate vorbi 
despre insufic ienţa fonduri lor. O 
societate slăbită nu are forţa nece
sară pentru a deveni performantă 
din punct de vedere intelectual. O 
lume săracă va a lerga după hrană 
fizică, cea sufletească rămânând pe 
planul doi. 
Dacă nu vom găsi soluţii a lternative 
de finanţare ş i vom sta cu mâna 
întinsă la Guvern, riscăm să ne 
autodesfi inţăm în doi-trei ani. Sigur 
că salar i i le profesorilor sunt indecent 
de mici, dar ... trebuie găsite soluţi i de 
parteneriat cu universităţi sau şcoli 
de artă din ţă ri le dezvoltate, posi
bil ităti de a oferi dublă l icentă absol
venţi ior şcolilor noastre (cu 'cond[ţia 

de a juca în mai mu lte l imbi). 
lată cum putem să ajutăm actorul 
român să ducă o existenţă decentă, 
făcându-şi profesia. 
4. Nu e important dacă o instituţie 
este de stat sau particulară. Asta e o 
falsă problemă ... Dacă instituţia par
ticulară de învăţământ superior e 
una serioasă şi nu un S.R.L. oarecare, 
atunci studentul o va urma cu plă
cere, chiar dacă e mai scumpă. Dacă 
instituţia respectivă e o încropeală 
penibilă, care funcţionează de azi pe 
mâine, atunci va fi frecventată doar 
de vânătorii de d iplome şi de cadrele 
didactice care, având salari i mici, vor 
să-mpuşte leul . 
5. Apariţia peste noapte a "docto
rilor" în profesii le artistice (actorie, 
regie, operatorie, pictură, sculptură, 
artist instrumentist) va duce la cas
trarea învătământulu i  românesc de 
artă ... Ce a 'experimentat Vestul vre
me de trei-patru decenii noi vrem să 
implementăm (că tot e un cuvânt la 
modă) în trei-patru nopţi ... E păcat... 
Artistul român (din toate domenii le 
artistice) era (şi încă mai este) perfor
mant pentru că învăţământul artistic 
românesc era foarte temeinic. 
Corpul profesoral era format din pro
fesionişti redutabi l i, adevărate per
sonal ităţi artistice. Ideea de a crea 
peste noapte "doctori", cu orice preţ, 
e una nefericită. 
Restul sunt speculaţi i .  

Cornel Popescu, 
profesor asociat 
Academia de Artă-Teatra lă,  
Tâ rgu-M u reş 

Experienţa de viaţă 
şi viaţa experienţei 

1 .  Până în 1 976, exista o singură 
şcoală de teatru: IATC "1 . L. Caragiale" 
d in  Bucuresti .  Teatrele d in  tară 
s imţeau, totuşi , o l ipsă de actori 
tineri .. . După 1 976, se reînfi inţează 
Institutu l  de teatru de la Târgu
Mures, care rezolvă întrucâtva nevoia 
de actori tineri a teatrelor. Până în 
1 994, Institutul din Târgu-Mureş a 
dat teatrelor 85 de tineri actori, din
tre care 20 sunt actori ai teatrelor 
bucureştene, uni i  chiar vedete! Dar ... 
a venit anul 1 990 şi au apărut, ca ciu
percile, o puzderie de şcoli de teatru 
care mai de care mai improvizate, 
care scot "pe bandă" (şi pe bani) 
actori mai mulţi decât este nevoie! 
S-a creat un surplus, o "inflaţie", cum 
spuneţi dumneavoastră, de actori 
pregătiţi în condiţi i improprii, slab 
cotaţi, care "fac tuşa" cu diploma în 
mână şi cu licenţa luată (sau nu) la 
Bucureşti sau Târgu-Mureş. Iar dacă 
îşi găsesc - cu mari eforturi - un loc 
în teatru, asta nu înseamnă că şi-au 
găsit şi un loc. .. pe scenă! 
2. Mi se pare cel puţin nefirească 
această întrebare, în afară de cazul în 
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care nu are un scop ascuns. Îmbătrâ
nirea profesorilor de actorie nu poate 
fi n iciodată "un pericol", ci "o şansă" 
pentru randamentul studentu lu i 
actor, regizor sau operator! Profesorii 
de actorie predau viaţa aşa cum este 
ea, sau aşa cum o imaginăm, predau 
sentimente, mecan ismul  de do
bândire a unei stări, de fiecare dată 
alta, şi predau experienţă, pe care 
nimeni n-o poate dobândi decât o 
dată cu vârsta ... Experienţa profe
sorulu i  "bătrân" este o mină de aur 
pentru studentul-actor, dar şi pentru 
profesorii tineri dornici de acumulări . 
Punctul meu de vedere se referă 
numai la profesorii care, o dată cu 
înaintarea în vârstă, sunt capabi l i  de 
o împrospătare a mij loacelor de 
predare şi de muncă efectivă cu stu
denţii. Sigur, există şi altfel de profe
sori, dar ... puţini !  Probabil, la ei faceţi 
referire. 
3. Guvernanţii noştri apelează mai 
degrabă la "perfuzie" în încercarea 
disperată de a ne scoate din starea 
de colaps în care ne aflăm, decât la o 
infuzie care ar presupune o revi
talizare a învăţământului artistic şi nu 
fabricarea forţată de doctori şi 
docenţi într-un teritoriu al practicii ! 
Nu înmormântarea l u i  prin de
clanşarea unui .adevărat război pen
tru obţinerea în mod artificial - şi 
deci inuti l, dar pe bani g rei - a unei 
diplome de doctor (în actorie?!). Cât 
despre salarii . . . După ce că sunt de 
mizerie (niciodată nu m-am simţit 
mai umil it ca-n ultimii doi ani !), nici 
nu se plătesc! Eu conduc o clasă de 
actorie (este a patra promoţie pe care 
o conduc către scenele ţării) şi sunt în 
situaţia de a nu fi primit salariu din 
noiembrie anul trecut! Sunt cumu
lard, este adevărat, iar norma mea de 
bază este la teatru. Dar, până de 
curând, când primeam salariul ,  am 
fost la fel! 
4. Adevăratele şcoli de teatru, adică 
acelea de la Bucureşti şi Târgu-Mureş, 
din câte cunosc eu, sunt la ora actuală 
susţ inute (moral, că practic, n ic i  
pomeneală!) de stat. Ele sunt acredi
tate să el ibereze d iplome de licenţă şi 
pentru celela lt� şcoli (cele particulare 
şi cele care funcţionează pe lângă 
universităţi). Vă spun sincer că nu am 
încredere în şcoli le particulare care, 
pentru moment, nu au condiţi i  cores
punzătoare. Am impresia - deşi nu 
vreau să f iu Cassandra învăţământu
lui particular - că nici în următorii 
zece ani, în condiţii economice "nor
male", nu  se vor putea pune pe 
făgaşul normal câteva şcoli particu
lare de teatru. Aş vrea ca real itatea să 
mă contrazică, pentru că eu cred în 
viitorul unei reţele puternice de şcoli 

de teatru în România, dar ... C INE să 
investească în construirea unei baze 
materiale moderne? Noi nu suntem 
capabi l i  să susţinem două şcol i  
importante, care să asigure necesarul 
de actori, şi vrem o duzină de şcoli 
particulare. Păr inţ i i  care au bani 
plătesc din greu pentru ca odrasla lor 
să aibă o d iplomă, iar profesorii sunt 
tentaţi de salarii mai bune, dar, pen
tru condiţ i i le impropri i  în care 
lucrează, nu cred că merită efortul . 
5. Şi şcol i le de artă - ca şi învăţămân
tul în general şi cultura în special -
sunt şi ignorate, şi sacrificate! Toate 
astea, în numele unei reforme-fan
tomă care mai mult d istruge decât 
construieşte, în încercarea, inexpl ica
bilă pentru mine, de a ne al in ia cât 
mai g rabnic la standardele euro
pene! Eu cred - şi nu sunt singurul, 
au spus-o a lţ i i  înaintea mea - că 
poporul care (prin reprezentanţii săi) 
nu este capabi l să-şi ocrotească 
învăţământul şi cu ltura, nu le merită! 

Sergiu Tudose, 
profesor universitar 
Academia de A rte 
"George E nescu", laşi  

De ce să reformăm 
ceea ce merge bine? 
1 .  Aveţi dreptate, e vizibilă această 
inflaţie a actori lor t ineri care îşi 
găsesc din ce în ce mai greu un loc în 
teatre, deşi în presă se anunţă, 
mereu, concursuri .  Situatia, d in  
punct de  vedere matematic,' este cât 
se poate de rea lă; d in punct de 
vedere al final izăr i i  studiu lu i  acto
ricesc, ea este, într-adevăr, drama
tică. Dar - există întotdeauna un dar 
- în ceea ce priveşte teatrul conjunc
tura de faţă este cât se poate de bine
venită! Să mă explic. Chemarea sa 
către teatru dovedeşte resursele 
interpretative certe ale acestui 
popor; opţiunea tineri lor pentru 
actorie înnobilează meseria noastră 
şi chiar îi prefigurează un vi itor fru
mos. De altfel, în Anglia - îmi spunea, 
cândva, cineva -, inflaţia actorilor 
este mai mare decât ne-am putea 
imagina.  Lupta pentru obţinerea 
unui  loc în teatru creează posibil i
tatea compunerii unei trupe foarte 
bune. Asta în cazu l  în care n-ar 
funcţiona o tendinţă ciudată a facto
rilor de decizie care, câteodată, se 
lasă impresio,naţi de a lte atribute 
decât cele artistice, în formarea unei 
trupe! 
2.  E o lege a fir i i ,  a evoluţiei ca 
îmbătrânirea să aducă nişte anchi
loze, lipsa unei uşurinţe în mişcare, 

s lăbirea entuziasmulu i  (specific 
tinereţii) şi a tot ce ţine de ritmul vioi 
şi fermecător a l  tânărulu i .  Dar - şi aici 
este un dar - ce ne facem cu expe
rienţa, înţelepciunea, adevărur i le 
care de multe or i  sunt greu de aflat la 
vârste mic i? Ce ne facem cu răspun
suri le care vin abia după o viaţă 
întreagă de întrebări, dacă vin? 
Profesorii care i-au "făurit" pe marii 
actori ai zilelor noastre nu erau nici ei 
prea juni. D impotrivă - îndeajuns de 
cărunţi ca să poată răspunde 
întrebărilor noastre de atunci (ba, 
uneori, şi astăzi ei îmi răspund cu 
aceeaşi pricepere şi bunăvoinţă). Am 
să-i numesc, cu dragoste, pentru ce 
aveau în suflet şi în gând: Costache 
Antoniu, Marietta Sadova, Beate 
Fredanov, Al .  F inţi, Ion Şahighian, Ion 
Finteşteanu, Grigore Popovici (laşi), 
Ion Lascăr (laşi), Radu Beligan. Mă 
opresc aici . 
3. Nu este insuficientă, ci inexistentă! 
Din cauza l ipsei bani lor suntem 
obligaţi să recurgem la o cerşetorie 
continuă, pentru a aduce un pospai 
de decor, costume şi tot ce ne tre
buie pentru spectacolu l  de l icenţă. La 
necesităţile examenelor ani lor 1-1 1 1  
nici nu-mi v ine să  mă gândesc, pen
tru că mă apucă mi la şi jalea! 
4. Evident, asta se întâmplă mai ales 
acolo unde şcol i le particulare există. 
Bucureştiul , de pildă, oferă această 
alternativă promiţătoare. Dar l ipsa 
fonduri lor necesare procesulu i  de 
învăţământ, la facu ltăţi le de stat, şi, în 
schimb, prezenţa lor la şcol i le parti
culare mă face să cred că există o 
politică, voită, a desfi inţări i învăţă
mântulu i  de stat! Altfel cum să-mi 
explic sărăcia care ne înconjoară şi pe 
care suntem obl igaţi să o suportăm? 
5.  Răspunsul este unul  singur: sunt 
sacrificate! Dacă "reformă" în învăţă
mântul artistic înseamnă a renunta la· 
practicile care au creat arta teatrală 
românească, cunoscută pretutin
deni, prin reducerea numărului de 
ore pe săptămână de la 30 la 28, de la 
28 la 24, apoi de la 24 la 20, din care 
suntem nevoiţi ca, la Arta Actorului, 
să înjumătăţ im ora ind ividuală a 
fiecărui student pentru a mări lefurile 
profesorilor, nu cred că ea, "reforma", 
duce spre bine. Am avut un învă
ţământ artistic ai cărui reprezentanţi 
sunt consideraţi, în ţară şi-n străi
nătate, lideri ai scenei ! De ce să-I 
"reformăm", când David Esrig, în 
scoala lui de teatru din Germania, le 
asigură studenţilor la Actorie 30 de 
ore pe săptămână, la care se adaugă 
orele opţionale? Sunt tare curios s� 
aflu răspunsul la această întrebare! 1 1  
aştept! Cu toată priceperea mea, cu 
toată experienţa ş i  chiar înţelep-
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c iunea mea, cu toată activitatea 
desfăşurată în teatru şi în şcoala de 
teatru, nu îl găsesc şi cred că nici 
maeştrii mei, pomeniţi mai sus, nu 
mi-ar putea da un răspuns ... 

Dionisie Vitcu, 
profesor universitar 
U n iversitatea de A rte 
"George Enescu", laşi  

invăţământul intre 
grefă şi transplant 

1 .  Da, se observă o inflaţie de actori 
absolvenţi în capitală şi în câteva 
mari orase, dar, mă întreb, este si o 
inflaţie d.e valori? Ar fi bine! Câţi pot 
"ataca" marele repertoriu antic, cla
sic, romantic? Câte g lasuri cultivate 
în şcol i le noastre pot răsuna armo
n ios, a rtistic, i nteligent pe scena 
teatrulu i  românesc? 
Da, se vede o inflaţie de actori absol
venţi, actori care nu-şi găsesc loc în 
primul rând în instituţi i le teatrale ale 
statului ,  mai multe, ca număr, mai 
dotate şi mai "normale" într-o peri
oadă de tranziţie decât cele particu
lare. 

Mirajul capitalei, al marilor oraşe cu 
tradiţie îi reţine pe aceşti tineri de a 
încerca să-şi facă ani i  de ucenicie 
acolo unde ar putea lucra mult: în 
teatrele din tară. Dorinta de afirmare 
rapidă, chia� dorinţa de g lorie, îi face 
nerăbdători; l i psindu-le spiritul de 
echipă, tinerii actori încearcă ascensi
unea pe cont propriu. Din păcate, 
n-o pot realiza şi atunci apucă pe căi 
ce-i depărtează de teatru, ei îngro
şând rânduri le cabotin i lor (vezi 
Vacanţa Mare). 
D imineaţa tineri lor actori este 
înceţoşată ş i  d in cauza unor ma
nageri numiţi de către sindicatele din 
teatre, incompetenţi şi incapabi l i  de 
a vedea ş i  a promova valoa rea. 
Descurajaţi de ierarhi i le contempo
rane, t ineri i  actori de azi privesc 
neîncrezători şi i roniei aşa-zisele 
oferte. Lipsa lor de răbdare în a-şi 
aştepta rândul este evidentă şi nor
mală. 
În orice caz, cauzele acestei inflaţii nu  
trebuie căutate în  zona scol i lor 
naţionale de teatru. 

· 

2. Corpul profesoral artistic nu  
îmbătrâneşte n iciodată. Î n  artă nu 
suma ani lor dă valoare, ci vocaţia, 
harul, talentul, pasiunea. Maestrul a 

fost dintotdeauna model pentru stu
dent, model care poate şi trebuie să 
fie depăşit de învăţăcel. Nu se poate 
vorbi, deci, despre scăderea în randa
ment a studentului însetat de cu
noaştere şi de perfecţionarea cali
tăţilor naturale cu care e înzestrat. 
Se poate vorbi de îmbătrâni re atunci 
când în procesul de învăţământ îşi 
fac loc inerţia, mijloacele empirice, 
l ucru l făcut "după ureche", dar 
această situaţie nu o veţi găsi la pro
fesorii mei şi la cei pe care i-au reco
mandat ei pentru cariera d idactică. 
Dacă ne întrebăm cum sunt plătiţi 
profesorii şi de ce tinerii dotaţi se 
îndepărtează de cariera pedago
gică, atunci putem vorbi mult şi în 
zadar despre existenţa perico lu lu i  
biologic a l  îmbătrânir i i  corpu lu i  pro
fesoral .  
3. Din nenorocire, totul este posibil . 
Dar eu cred şi ştiu că există instituţii 
şi oameni care patronează moral şi 
material învăţământul artistic româ
nesc şi care se u ită în grăd ina 
vecini lor noştri. Probabil că orgol iu l  
naţional nu- i  va lăsa să rămână 
nepăsători. 
4. Fenomenul "migraţiilor" este umi
l itor atunci când e provocat de nevoi 
materiale sau, şi mai rău, de înde
părtarea din şcoală a profesorului
artist prin pensionarea şi înlocui rea 
lu i  cu un oarecine care "trebuie să 
câştige şi el o bucată de pâine!" 
Eu nu-mi pot închipui Şcoala Aca
demică a Teatrului în România fără Ion 
Cojar, Sanda Manu, Grigore Gonţa, 
Valeriu Moisescu, Dorel Vişan, Ştefan 
Iordache, Cătăl ina Buzoianu, Irina 
Petrescu .. . si fără Artistul Academician 
Radu Beligim. 
5. După felu l  cum aţi formulat între
barea, am alunecat lesne pe un teren 
minat şi, înghiţiţi de o râşniţă de 
vorbe, nu am dat la iveală decât idei 
pentru "păsări politice". 
Reforma trebuie făcută şi, mai ales, 
ea trebuie să biruie în învătământ nu 
prin demolarea a ceea ce el a avut şi 
are bun, ci prin grefa rea, dacă e cazul, 
a unor metode novatoare, nefolosite 
încă în sistemul nostru, dar care dau 
rezultate si sunt recunoscute în toată 
lumea . .. 

Mai e încă o chestiune: respectarea 
legi lor, ca o datorie a tuturor. Astfel, 
această situaţie n-ar duce la suspiciuni 
în ceea ce priveşte ignorarea sau sa
crificarea şcol i lor de artă. Ministerul 
Educaţiei Naţionale, până când nu va 
avea consil ieri din interiorul învă
ţământulu i  artistic pe probleme de 
teatru, muzică, artă plastică, nu va 
cunoaste niciodată cum se nasc, se 
cultiv� şi se ocrotesc artiştii. 

Anchetă rea l izată de  
Mirona Hără bor 

şi Marinela Ţepuş 
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